

EL ATLANTICO

ADMINISTRADOR
JOS. A. THOMAS
APARTADO No. 199

TODA LA SEMANA EN UN DIA

Número 32

24 de Junio de 1950

Año 1

Limon, Costa Rica
Vale 25 cts.

Primera Misa de Campaña para los niños en Costa Rica, celebrada en la Fiesta del Sagrado Corazón de Jesús en Limón

Cuando tuvimos en mente esta idea, lo primero en que pensamos fué en los niños, en darles comodidad para que se presentaran al acto oficial de consagrarse al Sagrado Corazón de Jesús, en el día de su fiesta; pero que de este solemne acto tuvieran ellos siempre el recuerdo grato de la solemnidad del momento que se vive en estos actos, sin que la modorra del clima enerve la atención, ni les fatigue el excesivo calor. Fué así como logramos mediante la gentileza del Sr. Vicario Rev. Huberto Attof y su esforzado colaborador el Hermano Pedro que tuvo a cargo el trabajo del altar; que se hizo la primera

Misa de Campaña en Costa Rica, para los niños, en el día glorioso del Sagrado Corazón de Jesús en Limón.

Notamos la presencia de las tres escuelas: Rafael Iglesias, Tomás Guardia y Sagrado Corazón; pero quedó el lugar vacío que le habíamos asignado al Colegio de Limón y a la Escuela de Cieneguita; ignoramos el motivo porque los estudiantes católicos de este lugar, no siguen el ritmo de los estudiantes católicos de todo el mundo, que asisten en cuerpo al Acto de Consagración. De todas formas resultó un acto bellísimo para ser la primera vez que en Limón se hace Misa de Campaña.

Se quejan de nuevo los pasajeros del local, de la falta de luz en los carros

Pasajeros que viajan en el tren llamado el local que hace el servicio entre Limón y la región de Estrella, nos dicen que a veces por el atraso del tren no se llega a esta ciudad hasta las ocho de la noche y tienen que viajar en la oscuridad, porque no hay ningún alumbrado en los carros de pasajeros; resulta muy incómodo el viaje cuando se trae algún equipaje o

se viaja con niños. En ciertos días los carros vienen repletos de gente pasada de licor y además en estos días los carros carecen de luz y se forman posibles incidentes y desórdenes como robos durante el viaje.

Nos parece que el Superintendente de Tráfico del Ferrocarril debía ordenar poner lámparas en esos carros. La vida humana, creamos vale más de la economía de la Compañía.

Aclarando concepto con respecto al artículo titulado "Sin solución inmediata el problema de los Muelleros de Limón"

Ha aparecido en la primera página de nuestra edición de este periódico el 10 de los corrientes, un artículo titulado "Sin solución inmediata el problema de los Muelleros de Limón."

Tomando en cuenta nuestro pensamiento expresado en dicho artículo y socovando la verdadera finalidad que nos asiste sobre este particular, nos permitimos de nuevo, como una atención especial para nuestros lectores y muy particularmente en la equidad a los representantes de la Northern Railwy Company, hacer una

verdadera aclaración sobre los móviles que nos indujeron a la publicación de dicho artículo. Comprendemos que la introducción de maquinaria para el desarrollo de muchas industrias importantes, hace pensar de primer momento a la mayor parte de los trabajadores que tal sistema implantado como medio de adelanto industrial tiene como fin, sin embargo, para ellos, los trabajadores una falta de consideración hacia la masa obrera, que ve en esta maquinaria la disminución de brazos que entraña este. Sin embargo, con la marcha del tiempo y los resultados satisfactorios de la introducción de esta maquinaria, podemos apreciar también, que esta introducción trae consigo mismo, un aumento considerable en el numero de trabajadores.

Tenemos información claramente que las gruas que están en servicio en nuestros muelles aunque a primera vista parecerá

acarrear una disminución de brazos, no lo es así; porque esas mismas gruas requieren un número de trabajadores bastante regular para el manejo de las mismas, ni tampoco una disminución de tiempo en la descarga. Ya que el móvil principal que persigue la Compañía, como logramos entender, en este asunto es evitar el constante movimiento de carros, con el uso eficiente de las gruas, teniendo como grandioso ventaja este sistema de poner directamente en los carros las mercaderías que se desalojan de la propia bodega de los barcos.

Disposición de la Comandancia con los menores

Muy acertada nos parece la medida de la Comandancia de Plaza, tomando como medida preventivas para evitar la corrupción de menores, el no permitirles asistir después de las nueve de la noche solos por las calles ni permanecer en las cantinas a ninguna hora. Felicitamos a la Comandancia deseando que tanto las autoridades como los dueños de cantinas y bailables no permitan los menores si no es que están para comprar algo. En otra edición nos referiremos a otro bello ideal, los niños abandonados.

LA BANDA MILITAR DE LIMÓN

Justo es decir que la Banda de Limón a dado gran cambio en manos del nuevo Director don Didier Villegas A., tanto artística como moralmente, es el Capitán Villegas hombre muy correcto y todo un maestro así lo a dado a comprender tanto a sus subalternos como al público que a notado el cambio en sus conciertos. Felicitamos al señor Director General de Bandas y al Ministerio de Seguridad Pública por tan acertado nombramiento.

La Fundación del Siglo XX y la Asociación Nacional de Proyectos

— Continuación —

Programa para hoy sábado
26 de Junio de 1950

1. Marcha Turca, Mozart.
2. Leyenda del beso, Selección, Sontout y Vert.
3. Mensaje de amor, para Oboe solo, (solista Hernán Cuero). G. Parés.
4. Rapsodia costarricense, (apetición), A. Monestel.
5. Aux Pyrénees, Valse Basco, Withman.

Dirige Cap. Didier Villegas A., Director de la Banda de Limón.

La subdivisión del trabajo y responsabilidades para llevar a cabo este proyecto ha sido formalmente acordado por los Directores de ambas organizaciones, la AFS y ANP en materia de política internacional (Véase la lista adjunta); Los señores Clark y Coil por sus respectivas organizaciones están a cargo de las siguientes actividades:
1.—The Twentieth Century Fund (Fundación del Siglo Veinte) Desembolsar los gastos que sean necesarios para la preparación y publicación de todos los datos básicos obtenidos como resultado de la investigación, en forma de libro. El grupo de investigadores trabajará

Pasa a la página 2

TIENDA HOLLYWOOD

— DE —

SALOMON BERENZON

Medias Nylon - Brassieres Maiden Form Ropa
Intima para Señoras - Sederia y Algodones de
Moda

JOYERIA

PRODUCTOS YARDLEY

Estudio sobre los problemas de la nutrición en la América Latina

— Por el Dr. NEVIN S. SCRIMSHAW —

Jefe de la Sección de Nutrición de la Oficina Sanitaria Panamericana

La decisiva importancia de la nutrición humana en el presente y futuro de la América Latina, ha sido ampliamente reconocida, como lo ha sido, igualmente, la urgente necesidad de adoptar programas de educación sobre nutriología que conducían tanto al mejoramiento de la dieta individual, como a suplementar o enriquecer los alimentos de ciertas regiones. Desdachadamente la moderna ciencia de la nutrición es tan nueva que no disponemos de la información necesaria para planear inteligentemente estos programas. Los progresos realizados en Estados Unidos no llegan hasta ese punto y no es posible dar por sentado, a priori, que los hechos conocidos con respecto a alimentos y habitantes de Estados Unidos y de otras regiones puedan ser aplicados a alimentos y pueblos latinoamericanos.

Si la América Latina ha de aprovechar la maravillosa variedad de alimentos locales, es necesario que se conozca la composición de los mismos. Ya se ha dado comienzo, en gran escala, a ese estudio, sobre todo en lo relativo a alimentos de Argentina (1, 2), México (3, 4) Colombia, Brasil y partes de la América Central (5). Se sabe que ciertos alimentos desconocidos a los investigadores de nutriología extranjeros, ocupan lugar importante en la alimentación de algunos países de la América Latina.

Cierto es, también que debido a razones económicas y culturales, así como de alimentación, los programas para mejorar la nutrición de los países de la América Latina deben, hasta donde sea posible, utilizar los alimentos locales y estar basados en estudios de esos alimentos, tal como son cultivados y consumidos en la localidad para la cual se plantea el programa de alimentación.

En intentar imponer arbitrariamente dietas norteamericanas o europeas, casi sin fin de mejorar la nutrición, constituiría probablemente un fracaso, puesto que económicamente y culturalmente resultaría inaceptable, a pesar de que en teoría

Doctor Óscar Pacheco

Médico y Cirujano

— de la Universidad de Pensilvania —

Especialidad en enfermedades de las señoritas

Oficina: 75 varas al Oeste del Colegio de Señoritas

SAN JOSE, C. R.

Horas de: 10 a 12 m · De 2 a 4 p. m

THE PEOPLE'S HOUSE

JACK ORANE SUCS. · Limón

You will need a good article
for your money so see us first
for the best of everything —

Suitings, dress materials, and
all other requirements in Ladies'
& Gents wear prices always to
please you. —

resulte deseable desde el punto de vista de la alimentación.

Además la alteración de hábitos alimentarios que aun sin ser óptimos resultan adecuados para subsistir, pudieran causar graves perjuicios ya que conducen a cierta adaptación que no es ni el hábito original, ni el nuevo que se trataba de introducir y que como consecuencia de lugar a una alimentación inadecuada.

Por lo tanto si es que se ha de mejorar la nutrición en Latino-América es de mayor necesidad desarrollar un programa de investigación de cada país o región, a fin de determinar el valor nutritivo de los alimentos locales. Esto, sin embargo, no es suficiente. Se hace necesario conocer la cantidad que se consume de esos alimentos, y lo que es aun más importante qué clases y cantidades debe consumirse para obtener nutrición óptima.

Objeto inmediato de dicha investigación debería ser el determinar cómo puede mejorarse la nutrición humana de una región y la manera de efectuarlo satisfactoriamente.

(continuará)

Banco Interna...

Viene de la página 4

construcción. En Diciembre de 1949, las autoridades mexicanas permitieron a la compañía una nueva estructura de tarifas para permitirle realizar ganancias razonables en proporción al capital.

Después de ser aprobado por los Directores Ejecutivos del Banco, el Convenio de Préstamo fue firmado por el señor Roberto L. Garner Vicepresidente, por parte del Banco Internacional de Reconstrucción y Fomento y por el señor Jorge S. Messersmith, Presidente de la Junta de Directores bor parte de la Mexican Light and Power Company, Ltda. El Comisionado de Garantía fue firmado por el señor Alfonso Cortina, Consejero Financiero de la Embajada de México. Representante de la Nacional Financiera en Washington, por parte de los Estados Unidos Mexicanos y por el señor Roberto L. Garner por parte del Banco Internacional.

Compre y lea todos los sábados este Semanario

DR. MIGUEL S. DEJUK

Physician and Surgeon of Tulane University United States of America

ADVISES

His esteemed patients as well as prospective ones that his office is situated two and a half blocks West of the U. N. I. A. Liberty Hall and his service is at their disposal.

Office Hour: From 2.30 in the afternoon:

RESTAURANT "ECOS DE PARIS"

Conveniently situated in the heart of the capital 300 yards South of Musman's Bakery, San José — PHONE 6289

We Specialize in Excellently prepared meals along with an efficient stock of the best liquor.

OUR BOAST IS «Eat where the best sanitary methods are practiced in the preparation and serving of food».

Personally attended by the proprietor:

CEDRIC KERR

ST. MARK'S CHURCH

LIMÓN, COSTA RICA

The Church is the Pillar
and the Ground of the Truth

S E R V I C E S :

SUNDAYS: 6.00 a. m. Solemn Holy Eucharist Sermon
8.00 a. m. Choral Holy Eucharist
3.00 p. m. Sunday School
7.00 p. m. Solemn Evensong, Sermon.

Weekdays: Wednesday, Friday, Holy Days 6.00 a. m.
Monday, Wednesday, Friday 7.00 p. m.
Saturday: Confession 4.00 - 5.00 p. m.

See Weekly Parish Bulletin for other Announcements

Tome KOLA GARRON

Este documento es propiedad de la Biblioteca Municipal Miguel de Cervantes de la ciudad de Limón, Costa Rica.

EDITORIAL

Cuando hace algunos años se inauguró el aeropuerto de esta Ciudad, no se pensó siquiera en el asombroso desarrollo que la guerra daría a la aviación comercial. Creemos que ya es tiempo para hacer un pequeño trabajo en relación con las necesidades actuales. Este campo de aterrizaje es actualmente puerto de escala en las rutas internacionales.

Aplaudimos a las autoridades por sus labores presentes en la mejora del campo, pero se nos ocurre que es necesario organizar sus servicios con mayor eficiencia.

Actualmente los pasajeros que llegan, especialmente del exterior son llevados en un camión desde el aeropuerto hasta la Oficina de la Capitanía del Puerto y de ésta a la Aduana para el registro de los equipajes. Se pierden en estas tramitaciones dos o tres horas con el correspondiente disgusto de los pasajeros. Estos atrasos, estas dificultades tienen forzosamente que alejar el turismo en vez de atraerlo como debería ser nuestro propósito.

Debería ser en el aeropuerto donde se hiciera la revisión de documentos y equipajes, antes de que los pasajeros recorran la ciudad. Si están enfermos pueden conducir el contagio por medio de nuestra ambulancia de la Cruz Roja. Si no tienen sus pañales en regla se niega, naturalmente el ingreso y se haga responsable la Compañía de Aviación para su vuelta y si traen mercadería o contrabando peligroso en tanta visita y revuelta pueden confiscarla con entera facilidad. Además una vez libre de los reglamentos gubernamentales los automóviles comerciales pueden obtener un poco de beneficio para conducirlos a sus paraderos.

ATENCION LIMONENSES EN LA

NUEVA TIENDA

de Naim Sarquis & Hno, encontrará usted todo NUEVO, hasta los precios son nuevos porque son más bajos. Especialidad en seda y artículos para caballeros. Recuérdela: "esta situada contigua al hospedaje de Rolando Young

THE NEW STORE

of Naim Sarquis & Hno. you will find everything NEW up to the prices are NEW because they are lower than elsewhere. Specialized in silk and other articles for gentlemen.

Remember: This store is situated next to the Lodging of Rolando Young.

SOCIALES

Tuvimos el gusto de saludar en sus labores al galeno Dr. Francisco Bolaños. Elemento distinguido del Cuerpo Médico Nacional, que atiende en el Hospital de la Compañía Bananera, dándole prestigio a aquella Institución con sus competentes servicios.

—x—

Saludamos cordialmente al Rev. Padre Juan Rojas en su onomástico y deseamos que sea muy venturoso en su día.

—x—

Grande estimación tenemos por el Hermano Pedro y sabemos lo que vale su trabajo, su caridad y el celo con que cumple sus deberes y hasta alguna vez hemos dicho, que las

manos del Hermano hacen primores en el trabajo de decorar altares. Yo se que esta nota no le agradaría a su modesta y humilde persona; pero el mérito del religioso, es como el de la violeta que por más que esconde su candidez, siempre la delata el perfume. Hacemos llegar hasta el amigo que celebra el próximo 29 de Junio su onomástico un cordial saludo y deseamos que su felicidad sea infinita.

EL ATLANTICO

LIMON, COSTA RICA

SE VENDE

Un negocio de Cantina Restaurant y Cafetería con casa de habitación situada en el corazón de San José, denominado:

GOLFITO BAR

Bien surtido. Alquiler barato. El punto es comercial.

Se vende por motivo de Salud.

Para informe diríjase a GOLFITO BAR.

Apartado 779 — San José.

o en casa No. 8 frente a la Iglesia Católica en Limón

Datos estadísticas del Campeonato de Base

Ball de la Liga del Atlántico de 1950

— A cargo de Cirilo Sinclair —

NOMBRES	P. J.	EQUIPO	V. A. B.	HITS	H. R.	AVERAGE
Fitz Lawrence	9	Bravos	38	15	1	395
Joseph Lloyd	10	"	41	16		390
Carlos Gayle	9	"	36	14	1	389
Winston Edwards	9	Júpiter	34	13	1	382
Alli Crawford	7	M. Power	31	11	1	355
Samuel Sherrier	9	Júpiter	34	12		353
Leslie Clarke	5	Cubs	20	7		350
Alonso Wilson	10	Bravos	42	14	1	333
Danny Hayling	9	Júpiter	36	12		333
Albert Evans	8	M. Power	31	10	1	323
Samuel Hamilton	7	Balaan	31	10		323

Vincent Scott Bravos Carreras Empujadas 13

Fitz Lawrence " Carreras Anotadas 15

" " Bases Robadas 11

Home runs anotados en este campeonato hasta la fecha 11/6/50. 12

ESTADO DE LOS EQUIPOS

EQUIPOS	P. J.	P. Q.	P. P.	P. E.	AVERAGE
Júpiter	9	7	2	0	778
Bravos	10	7	3	0	700
Motive Power	9	4	5	0	444
Balaan	9	2	6	1	250
Cubs	9	2	6	1	250

Garage Universidad

CALL PHONE 3693

And you will have at your service a car. Pay what the service is really worth. GARAGE UNIVERSIDAD boasts of its staff of competent, courteous and honest chauffeurs whose duty it is to see that each customer is satisfied. Next time you need a car, remember- Call 3693

CLUBES DE MERCADERIAS

Tienda La Barata - Mueblería Kader

— de —

MOISES KADER F.

Recordamos a nuestros socios que perderán su derecho por la falta de pago de tres cuotas. Les rogamos efectuar el pago semanalmente.

RUBEN CHING e HIJO

—EXPORTADORES DE CACAO—

Recibimos: Cacao - Cocos - Copras

Pensión Central en frente del Correo, Limón

ACTIVIDADES DEPORTIVAS

— A CARGO DE CHALO —

FUTBOL

Por la mañana del domingo se llevó a cabo un emocionante partido entre el Atlético de Barra y el Torino F. C. dedicado a la culta señorita Claro Rudock. El Torino jugando con mucho coraje y efectividad logró vencer a sus contrincantes 3 y 1. La homenajeada obsequió una preciosa bala a los vencedores.

Por la tarde a las 3 y 45. A pesar del mal tiempo y pésimas condiciones de la cancha de fútbol, se enfrentaron los líderes del certamen de primeras fuerzas, Júpiter y Colegio de Limón. Las acciones comenzaron muy parejas y poco a poco ambos equipos se mostraban más desosos de cometer el marcador. Efectivamente así sucedió cuando la linea atacante del Colegio cubrió e invadió el terreno peligroso del Júpiter para intrusar Ja bala en la red mediante potente shuzato de Quedada. Los del Júpiter, no obstante esto se esfuerzan más logrando emparejar el marcador minutos después. La batalla continúa y es así que el Júpiter aprovecha un descontrol de la linea defensiva del Colegio para anotar dos tantos más. Cuando el escor se encontraba a los 20 minutos 3 x 1, los muchachos del Colegio demostrando superioridad y calidad logran emparejar de nuevo mediante dos potentes shuts.

A los cuarenta minutos se puso más la batalla ya el Colegio con un empate perdería el título de Campeones; por otra parte el Júpiter comenzó a defender para mantener el escor, ya que los colegiales atacaban constantemente. Y así termina el certamen mayor, al empatar dos bien integrados equipos ostentando el Júpiter el título de Campeones y el Colegio Sub-Campeones. El encargado de esta página de-

portava felicitas a el Campeón de Campeones, como también a los ágiles muchachos del cuadro del Colegio.

SOFT-BALL

A medio día se lleva a cabo un grandioso desfile en celebración de la inauguración del campeonato de 1950. Estuvieron presentes todos los equipos federados con sus respectivas madrinas y banderas; al llegar al Estadio se procedió a la juramentación de los atletas y acto seguido la entrega de trofeos de los campeones Barra (masculino) y Cubs (femenino). La Barra o Atlántida, Campeón y Sub-campeón se dirigieron a la cancha para así dar por iniciado el certamen con el clásico play-ball. El encuentro estuvo bastante bueno ya que hubo de ambos cuadros hits y magníficas jugadas; pero pese al perderio de los campeones, éstos lograron vencer al Atlántida 8 x 7.

La Fundación...

Viene de la página 1

manteniéndose en consulta con el Economista señor Dr. J. Frederic Dewhurst. El reporte final de este grupo de trabajadores incluirá detalles referentes a la necesidad que tienen las Naciones libres de obtener dólares en la actualidad y en el futuro, los efectos de esta necesidad y el efecto que producen en su economía el aumento de las importaciones de parte de los Estados Unidos; y las repercusiones en la economía y situación política en todo el mundo. Este trabajo explorará la capacidad de otras naciones para incrementar sus exportaciones a los Estados Unidos en relación con los actuales y potenciales mercados de Estados Unidos. También computará los efectos económicos domésticos—ambos investigaciones gene-

Cía. Eléctrica de LIMÓN

Recuerda a sus abonados que los recibos por servicios eléctricos deben ser cancelados en la primera quincena de cada mes.

The Electric Company of Limón hereby reminds its subscribers to the electric services that the payments are to be effected within the first fifteen days each month.

rales y también industria por industria—en el incremento de importaciones en Estados Unidos.

2.—La National Planning Association (Asociación Nacional de Proyectos). Esta organización actuará como Junta coactiva de las dos organizaciones para la consumación de este proyecto. Esta asesoraría al Grupo de trabajadores o investigadores con respecto al desarrollo del programa de estudios, revisará y examinará el resultado del trabajo de los investigadores, y formulará la política final del programa designado para tratar los problemas que el trabajo de los investigadores revela. Esta declaración de la política que se recomienda será incluida, en el volumen final que represente el resultado total de todas las investigaciones efectuadas por los investigadores. La Comisión Internacional también preparará reportes en asuntos de urgente política incorporando descubrimientos importantes del trabajo de los investigadores tan pronto como sean disponibles antes de completar el estudio de todo lo concerniente a este programa. Estas declaraciones interinas serán publicadas en una serie de folletos, denominado Folleto de Proyectos emitidos por la Asociación Nacional de Proyectos.

Continuará

Basketbol en la Escuela Tomás Guardia

En los juegos efectuados el 17 de nuestro campeonato interescuelas, vimos caer a los rojos del quinto B que anotaron a su favor 4 puntos contra 19 de la selección A que viste la sweater café.

Los Lilas del quinto C sin

usar en sus líneas los titulares pulverizó al quinto A amarillos por el alto score 22 los lilas 6 los amarillos.

Hacemos notar que en este campeonato de Basket Ball tomó parte muy activa un grupo de elementos que hacen los árbitros y que merecen nuestra voz de estimulo por su labor tan acertada y su desinteresado servicio.

Banco Internacional de Reconstrucción y Fomento

— Continuación —

En vista de que la recapitalización necesitaba más tiempo de lo que se esperaba, el Banco consintió en prorrogar el préstamo desde Diciembre de 1949 hasta Junio de 1950. En Febrero de 1950, sin embargo, un Plan de Acreglio de recapitalización fue aprobado por los accionistas de la compañía y ratificado el 12 de Abril de 1950.

El costo total de expansión de la compañía en moneda local es como de 150 millones de pesos mexicanos, o el equivalente a 17,000,000 de dólares. Para poder cubrir este costo, la compañía obtuvo un préstamo a largo plazo 44 millones de pesos de la Nacional Financiera. El resto de la moneda local requerida será pagada de los propios recursos de Mexlight y para hacer posible que todos los recursos sean dedicados a la adquisición de moneda local, la compañía ha decidido que la amortización no comience y que no se paguen dividendos durante el período de

Pasa a la página 2

LA FAMA

Acaba de recibir gran surtido de Zapatos Tennis, Keds y Zapatos para Basquett tipo especial; también tacones y suelas de hule en todos los tamaños.

ROGELIO TASIES - LA FAMA

Costado de la Unidad Sanitaria

La Nueva Tienda LA NOBLEZA

— de —

JORGE AYUB

Se pone a las ordenes del pueblo en general con su grandioso surtido de mercaderías. Sus puertas han sido abiertas el sábado pasado, 3 del corriente.

ESPERAMOS SU GRATTA VISITA

Situada: Esquina sureste frente al Correo de Limón

LA CIA. AGRICOLA EXPORTADORA, S. A.

Ruega a los bananeros de Línea Vieja:

Que en virtud de las exigencias del mercado norteamericano en cuanto a la calidad del banano, nos es indispensable la cooperación íntegra en cuanto al buen manejo de la fruta y al grado que se pide en los avisos. Esta cooperación muy sencilla y fácil de dar, significaría para el productor posibilidades más amplias de ayuda para nuevas siembras.

Notice to the Banana Cultivators on the Old Line

In view of the fact the North American Markets are exacting on the quality of the banana, it is necessary for us to cooperate in every respect to secure the best grade of fruit when notices are sent out. This cooperation is very simple and can be easily given and will signify for the producers more ample possibilities of help for new plantings.

THE ATLANTIC

ALL THE WEEK IN ONE DAY

Editor:

JOS. A. THOMAS

Number 32

June 24, 1950

Year 1

Post Box 199

Limon, Costa Rica

OUR TASK FROM OUR DESK

BY THE EDITOR

When some years ago the airport was inaugurated in this city, it was not thought to follow in its preliminary stage the wonderful development which the war has given to commercial aviation. We believe it is time to make a little work in relation with the necessities of present day. This airfield is actually a landing port in the international route.

We applaud the authorities for their labor in the extension and conditioning of the landing grounds, but it occurs to us that it is necessary to organize its service with greater efficiency.

At present the passengers who arrive, especially from abroad are conducted in a bus from the airport to the office of the Port Captain, (if we are correct), and then to the Custom House for the register of baggage. There is lost in this procedure one to two hours or more and with corresponding discomfort to the passengers. These delays, these difficulties, we believe, forcefully discourage the tourists instead of encouraging them as should be our purpose.

It should be at the airport proper where other than the revision of documents, medical examination and the handling of baggage should also be done before the passengers are taken to the city. If any sickness of a serious nature is discovered among the passengers, such could be transported separately by means of our Red Cross Ambulance. If their papers are not in order, quite naturally, their entry would be denied and in turn the Aviation Company would be responsible for their return to the port of embarkation and if they bring merchandise or dangerous contraband, confiscation could be effected with entire facility.

In addition once free of governmental requirements, the commercial buses and automobiles would secure a medium of benefit by conveying them to their destination in our city.

The Knights and Ladies Auxiliary of the Knights of St. John.

There will be no better entertainment in this city to commemorate the Fourth of July, (the North American Independence Day) than the grand Rally of the Central American Republics to be staged by the Knights and Ladies of the Auxiliary in the hall of the Dayschool of the Roman Catholic Parish. The Knights are up against a very tight contest in facing the Ladies of the Auxiliary. We are giving out the hint of what we heard a few mornings ago as

spoken by several male supporters of the Ladies: One man said - It will look bad to vote for the ladies in the hall, so the best thing to do is to give them a forty or fifty colones each on pay day. Another replied - This is great thought, I shall give my madam a fifty colones, and so said the other five men who were in the group. These are very charitable men, but we know there are other men who will not be satisfied to have the ladies snatch the victory.

Visit the New Lumber Deposit

Britton and Holness, Limited

Guaranteed First Class Black Heart Laurel, Well Assorted

Situated: Between the former Lindo Brothers' Office and Gourzong's Radio Repairs-Front Railroad Yard.

S. D. BRITTON, Manager

In the Basket of the Week

The people who fear the Lord and trust in Him In every state and in every action are blessed The Lord will grant whatever they need And they will enjoy peace of mind and contentment.

A means of information

The Port Limon Branch No. 134 of the Jamaica Burial Scheme Society uses this means to summon its members wherever domiciled on this Atlantic Zone to attend the Society's meeting to be held on Thursday night, June 29, 1950. The item of Nomination and Election of officers for the July-December term will be effected.

Caribbean Review

Several Millions Already Spent on Jamaica 10-Year Plan

It was disclosed in the Jamaica House of Representatives recently that several million pounds sterling have already been spent on the island's Ten Year Plan of Development. The information given in answer to a member's question showed a total expenditure up to December 1949 on development projects of £ 4,082,042.

The money was spent under the following heads: Agriculture £ 1,639,019; Communications £ 257,207; Education £ 570,822; Industries and Trade Development £ 49,682; Public Health £ 1,166,871; Social Welfare £ 245,833; Miscellaneous £ 152,008.

Mrs. Steele's Fancy Store

In Mr. Clifford Steele's Tailoring Establishment there is added, a Fancy Store with an assortment of Fancy Goods, Novelties and Souvenirs.

It is a small place in comparison to the big stores, but it ranks higher than many in the quality of the goods; then Mrs. Steele, a very competent dressmaker is on hand to offer all helpful suggestions, such as the blending of shades and other particulars. In fact her department is a strategic area for dress materials. Visit today in order to get fit-up for the Fourth of July Anniversary.

The Anglican Rally at the Guacimo Church

This is a medium to remind the Anglicans and friends of the Rally featuring San Jose and Limon to be held in aid of the Guacimo Church on the night of July 4th. (The Independence Day of the United States of America). We learn that the representatives for San Jose are striding rapidly, therefore, those for this Province had better be up and doing.

WEAR

Clifford Steele's
Tailor Made Suits

Here are three special reasons why you should FIRST: The high qualities of our Materials.
SECOND: The neatness of workmanship.
THIRD: The elegant fitting of our garment
Which will never get out shape.

Centrally established near the British Vice Consulate in the City of Limon.

IN MEMORIAM

Sunday, last, the 18th instant brought to us the fourth-heart-pierced anniversary since the death of our darling mother

FRANCIS BUCKNER

(June 18, 1946)

for whom we have invulnerable memory.

Her devotion and love no measure knew
No change could turn their course.
Her supplicant prayers we shall never forget
We shall again see her on Christ's own day.

LILLIAN — JAMES
Children.

CARIBBEAN REVIEW

Clear Hawkers Off Bridgetown Streets.

The Barbados Police have taken action in clearing hawkers peddling ware off the streets of Bridgetown.

While this has been hailed as a long overdue step, a deputation of the hawkers, led by E. D. Motley, member of the House of Assembly, interviewed the Commissioner of Police, aiming to secure alternative sites for the vendors.

The Commissioner explained that his action was intended to ensure a steady flow of vehicular traffic, but he would consider granting the hawkers other streets in which to sell their goods, pending erection of more markets.

\$ 230,000 in Scholarships.

It is estimated that the value of scholarships awarded British Guiana Between 1944 and 1949 is \$ 239,000.

The sum of \$ 125 000 was provided from Colonial Development and Welfare Funds, \$ 76 000 by the British Guiana government, and \$ 38 000 by other sources, principally the British Council.

Trinidad and B. G. Portuguese Test Skill.

All-sports rivalry between Portuguese teams from British Guiana and Trinidad is scheduled for this month when the Catholic Guild Club of British Guiana journeys to meet the Trinidad

Portuguese Association in a series of indoor and outdoor sporting events.

The Guild Club team, an all-Portuguese combination, arrives in Trinidad on June 13, and will contest honors with the Trinidad team in two cricket matches, two foot-ball games, and will play lawn tennis, table tennis, billiards and snooker series.

Credit Union Secures Insurance Benefits

The Credit Union of Jamaica has secured for its membership insurance facilities from the Credit Union National Association of North America which protect their loans and their life savings.

Following years of negotiation, Jamaica has now become the first B. W. I. territory to secure these services for its Credit Union movement.

Under these facilities, the Credit Unions will be completely protected in the event of death or permanent disablement of borrowers, without any charge having to be made against the survivors or the co-makers of the loans.

In addition, the total savings of a Credit Union members will be doubled for his beneficiary at his death.



Limon, the beautiful port of the Atlantic Coast

TRAMO NUMBER 20 LIMON MARKET

An attractive and well stocked grocery is now in this place and is the outcome of the change of proprietor: by the new management former customers as well as new ones are assured:

Better and greater Variety
Better attention and service
Better prices and bargains
Joe Lewis — New Owner.

RUBEN CHING & SON

— EXPORTER OF CACAO —

We Buy: Cacao - Coconuts - Copras

Pensión Central in front of the Limón Post Office.

Population in B. G. May Bar Immigration

In his "state of the nation" address at the recent opening of the new session of the Legislative Council, Sir Charles Woolley, Governor of British Guiana, stressed the point that the rapid growth of British Guiana's population is lessening the country's possibilities for large-scale immigration.

Sir Charles pointed out that the Evans Settlement Commission thought that there might be room in British Guiana and British Honduras together for 100,000 immigrants provided, of course, that large-scale development also took place. But at the moment it seems that the population of British Guiana would increase by that number in about 10 or 15 years.

lands, has accepted the invitation of the Government of St. Lucia to arbitrate in the dispute between the Government Workers Union and the Colonial Development Corporation, which is re-constructing Castries.

The union demanded a 25 per cent over-all increase in wages for workers employed by the Corporation, and when it was not forthcoming, went on strike for a week; then accepted Government's offer of arbitration.

Representing the union at the arbitration will be Hon. G. Herbert Adams, Barbados lawyer-legislator, who is at present in England.

Barbados Opens Inquiry on Officials

Following allegations in the House of Assembly about payments being made to the Government Architect and Town Planning Officers in connection with the construction of buildings for which his department was responsible, the Government of Barbados has instituted an inquiry into the matter. The official himself asked for the inquiry. The officers of his department will also be probed.

THE ATLANTIC

LIMON, COSTA RICA

LA FAMA

Just received a grand assortment of Shoes - Tennis, Special Shoes for playing basket ball; also heels and rubber soles in all sizes.

ROGELIO TASIES

La Fama - In front of the United Medical & Sanitary Building:

THOMPSON FOR TOOLS

WOLF BUILDING - SAN JOSE

(Opposite to Templo Bíblico)

MERCHANDISE CLUBS Cheap Store - Kader Furniture

— de —

MOISES KADER F.

We remind the members of the Clubs that failure to pay three consecutive quotas they forfeit all rights.

Make your payments weekly

Governor of Jamaica Leaves, September

Sir John Huggins, GMCG, Governor of Jamaica, who is shortly to retire from the Colonial Service, is leaving Jamaica on September 6, proceeding to the British Isles on leave prior to retirement. He and Lady Huggins and their youngest daughter propose to reside in London, following a holiday in Guernsey, Channel Islands.

Lady Huggins is due for another lecture tour in the U. S. during February and March next year, and proposes to visit the Bahamas and Jamaica thereafter.

Receives Gold Medal for Nursing.

Miss Helen Joyce Payne, daughter of a St. Andrew, Jamaica, colored family, has been awarded the 1949-50 gold medal for nursing at the Middlesex County Council Hospital, in England. Miss Payne, who left Jamaica three years ago, is the first Jamaican, among the many who have studied nursing at the Middlesex County Council Hospital, to gain the highest award for a year's work. She takes her final nursing exams in a year's time.

Ex-Speaker of Jamaica House Loses Appeal

Former Speaker of the Jamaica House of Representatives O. A. Malcolm lost his appeal against conviction by a magistrate for a breach of the electoral law. His appeal was heard by Sir Hearne, Chief Justice, Mr. Justice MacGregor, and Mr. Justice Rennie. He was represented by H. O. B. Wooding, K. C., of Trinidad, who was opposed by N. W. Manley, K. C.

Mr. Malcolm was accused of conveying a voter to the elections in an automobile which was not registered for the purpose. As a result of his conviction, he has lost his seat.

Jamaica Bans Public Meetings

Following a wave of disorderly conduct and violence, the Governor of Jamaica has again banned all public meetings in the corporate area of Kingston and St. Andrew. The decision was taken in Executive Council, summoned to an emergency meeting.

Recent unemployed marches and gatherings at Headquarters House of jobless persons, the killing of one man

THE NEW STORE "THE NOBLE"

— of —

GEORGE AYUB

Is at the orders of the public in general with its very grand assortment of merchandise.

The doors were opened last Saturday, the 3rd instant.

This is your store. We await your visit.

Situated: South - east in front of the Limón Post Office.

FOR SALE CHEAP

Bar Restaurant and Coffee Shop: with living quarters.

Situated in the heart of the capital. Known as

GOLFITO BAR

Contains a stock of National Liquor plus all modern fixtures. 300 yards South of Banco de Seguros. This establishment guarantees a daily Sale which can produce more than ten times the amount of the monthly rental. For further information, write to Golfito Bar, Post Box 779 San Jose.

Or Room No. 8 Front of Catholic Church Limón

and injuring of several others by a gunman at the Coronation Market, and shooting and other violence at a Labor Party-Bustamante Union public meeting led the Acting Commissioner of Police to recommend to the Governor that the ban be reimposed in the interests of public order.

Jamaica Christians Unite in Evangelical Drive

«Win Jamaica for Christ» is the

slogan of an all-island evangelistic campaign opened by the Jamaica Christians Council, headed by the Right Rev. P. W. Gibson, Bishop of Kingston, and representative of Anglicans, Baptists, Presbyterians, Methodists, Congregationalists, Moravians, Salvationists, and other Christians denominations.

The biggest throng ever to assemble at Kingston Race Course attended the opening meeting, at which the singing

was led by a 400-voice choir.

DO YOU LIKE BEING CHEATED?

Lately, many of our customers have been bringing in merchandise which they have purchased in other stores to be weighed on our modern scales. In scores of cases upon weighing this merchandise, they have found they were short weighted from one to two ounces in each pound.

In purchasing something which costs \$ 5.00 a pound, for example, a two ounce shortage means you are losing 60 cents.

This is a vicious practice which we deeply deplore especially in these times when it is so hard to earn a colon. The guilty parties are

subject to a fine if caught, but this does not seem to deter this unethical practice.

We suggest you check the weights on purchases you make to see if you are getting honest weight. This suggestion applies whether you buy at a small store or even a large store, since indications are that the principal offenders are not "small fry" but bigger outfits whose employees habitually short weight without the knowledge of their employers.

For our part, we promise to continue our long established policy of giving you honest, exact weight, plus a money back guarantee on any purchase which does not completely satisfy you.

LA PROVEEDORA

BOX 175

PUERTO LIMÓN

British Information Services An Agency of the British Government

IN BRITAIN TODAY: No. 7

A special service of news briefs for Labor Editors and journals

Many British firms have issued reports showing how they have been able to increase output and lower costs. Nearly all the reports describe some form of incentive wages scheme. Details vary widely from a simple bonus on production to complex payment by results but the general effect is to give workers the chance of earning more by greater effort or by greater efficiency. The widening range of payment by results had enabled a large section of British workers to increase their earnings substantially during the last two years of the wage stabilization policy.

-X-

Joint consultation committees in British factories, enabling workers and management to discuss problems of production together, are growing more common every month. About three-quarters of the most successful firms make a point of finding ways of making every man and woman understand the importance of the job to be done. Many firms now take their workers fully in to their confidence by giving them facts of production and finance.

-X-

British workers are being told what £ 100 (\$200) worth of their exports will buy for Britain—wheat for more than 5,000 loaves, or enough timber for a house, or 180 gallons of rum, or 900 dozen eggs, and so on.

-X-

Britain is now spending one-fifth of its national income on capital investment—new machinery, factories etc.

-X-

The difficult problem of extending payments by results wage incentive schemes to trades which provide services rather than make things, has been successfully tackled by British European

Airways in their aircrafts maintenance branch. By fixing a standard time for the job and paying a bonus for time saved, the company has made substantial economies. At the same time, earnings of their maintenance staff have increased and the quality of work has improved.

-X-

The British people now consume more grain products, milk, fish and potatoes than before the war.

-X-

Britain has the second highest housing record in the whole of Europe. She is beaten only by Sweden which was not involved in the war.

-X-

Exports from Northern Ireland to the United States and Canada increased by more than 50% during the six months ended March this year.

-X-

Nearly all of the 5,122,000 British children between the ages of five and 14 attended grant-aided schools in 1949. And were taught by 21,658 teachers. Over 88 per cent of all the children received one third of a pint of milk free daily at school.

-X-

The first insurance policy in the world was written in Britain nearly 400 years ago—to cover the risk of a small sailing ship called the Santa Cruz. Today Britain is one of the insurance centers of the world. The men who built the Oak Ridge atom bomb plant in the U. S. A., for instance, were protected by workmen's compensation policies written in Britain. Its policies are written in 100 languages to cover contingencies ranging from fire damage to bird's nest soup in a Singapore store, to the loss of a liner.

News From Caldera

A fortnight ago this community had its merriment which was on the background of a goal to raise funds for the purpose of erecting a building for school. The propellant force was Mr. A. T. Grant, the Agent of the Railway at caldera. The Fair extended over Saturday and Sunday and terminated very satisfactorily. The participants included several persons in high stations of life and many expounded words of appreciation and commendation to Mr. Grant and beseeched him to continue in his sphere of usefulness and equally were the cheers given to Messrs Demitito Gonzalez, Juan Rafael Alfaro, Rafael Zuniga and Miguel Mora for their lively interest and help to the programme.

Passengers Complained Again About the Darkness in Passenger Coaches

Passengers travelling on the passenger and freight combination which does service between this city and the Estrella region have complained again that due to the lateness of the train at times they arrived at the city station at eight o'clock at night on some of the trips and have to travel in the dark coaches because there is no illumination in them, and which result very uncomfortable when they have to travel with children. That on certain days the coaches have among their passengers many drunkards and in addition in these days of crime wave, most anything can happen in the dark coaches.

We again stem the issue that the Superintendent of Traffic of the Northern Railway Company should order the lighting of the

Negro Students Sit With Whites Now in Oklahoma

Norman, Okla., June.—For the first time in Okl. home's history, Negro students were sitting unsegregated in the classrooms with white students.

This precedent was broken with 82 Negroes attending the opening day summer sessions at the University of Oklahoma. Some 100 Negroes are expected before registration closes.

The newcomers to the once all-white institution, also took their meals in the Students Union at tables side by side with the whites—another heretofore unheard of occurrence.

Caribbean Review

Jamaica to Benefit From Marshall Aid

The first irrigation and food development project in the Caribbean area to receive Marshall Aid is likely to be Jamaica's water scheme for mid-Clarendon, which is being planned to serve some 5,000 acres of land on which about 2,000 people are dependent for their livelihood.

Marshall Plan funds to the amount of \$ 175,000 are to be made available to the Jamaica Government to purchase two high-powered electric units located at the de-activated Vernam Field air base for use in the rural irrigation scheme.

The matter is still under negotiation among the U. K., U. S. and Jamaican Governments.

Caribbean Research Council Holds Third Meeting

For the first time since its formation in 1946, the Caribbean Research Council has been holding meetings at the same time as all of its several research committees. These took place at Port of Spain, Trinidad, from May 25 to 30. It was the Council's third meeting.

Among the subjects discussed was a proposal by a Dutch Foundation to make a film on the Work of the Caribbean Commission, of which the Caribbean Research Council is an auxiliary body.

The Research Committees, which met at the same time, number six and are as follows:—1. Agriculture, Fish, Wildlife and Forestry; 2. Medicine, Public Health and Nutrition; 3. Sociology and Education; 4. Economics

Doctor Oscar Pacheco

Physician and Surgeon

From the University of Pennsylvania, U. S. A.

SPECIALTY:
Diseases of Women

Office: 75 yards West of the Colegio de Señoritas San Jose

HOURS: 10-12 m. - 2-4 p. m.

passenger coaches when overtaken by night on route. Human life is worth much more than economy of the Company.

and Statistics; 5. Building and Engineering; 6. Industrial Development.

Caribbean Commission to Meet in Martinique

The Caribbean Commission will be holding its tenth meeting at Forte de France, capital of Martinique, French West Indies, at the invitation of the French Government, from June 20 to July 1. It will be the Commission's first meeting this year, and its first to be held in Martinique.

The Commission, under the terms of its establishment, meets twice each year. So far, meetings have been held in Trinidad (2), St. Thomas (2), and in Curacao, Puerto Rico, Guadeloupe, Jamaica, Washington (one). The Commission's first meeting took place in St. Thomas on the occasion of the Second West Indian Conference in February, 1946.

Jamaica and New Zealand Make Citrus Agreement

The Citrus Growers' Association of Jamaica, which markets the island's oranges and other citrus products, has made an agreement to ship 100,000 boxes of fruit to the New Zealand market. The agreement followed a series of talks with representatives of the New Zealand fresh fruit trade, who travelled to Jamaica for the negotiations.

B. G. May Now Export Edible Oil

With its production of copra and edible oil reaching the highest level in many years, British Guiana now has the permission of its Controller of Supplies and Prices to export some of its edible oil to the West Indies. The quantity this year, however, must not exceed 500 gallons.

Venezuelan Tourists Visit Barbados

About 800 Venezuelan tourists have visited Barbados so far this year, according to Vernon Knight, Honorary Vice-Consul for Venezuela at Bridgetown, who declared that he thought they had spent not less than \$ 150,000.

Mr. Knight said that negotiations have begun to allow the Avensa Airlines (of Venezuela) to operate a regular service to Barbados, and that more hotel accommodation would be required to meet the influx.

Scarlet Ibis May Attract Tourists to Trinidad

The scarlet ibis, a tropical bird much sought after by naturalists, is regarded as a possible special attraction for inducing tourists to visit Trinidad, where it has been breeding in large numbers since 1942. Many persons have journeyed far into the backwoods of Venezuela in search of this rare and beautiful specimen of bird life, which is described in glowing terms by nature lovers.

Trinidad is the only place in the world where the scarlet ibis can be seen within a few minutes of boat ride from the city.

Travel Agents "Discover" Jamaica

A group of fourteen American travel agents have just concluded a four-day visit to Jamaica in another of a series of "Discover Jamaica" trips arranged by Chicago and Southern Airlines. The party's tour was based on the Myrtle Beach Hotel in Kingston and Tower Isle (Hotel) on the north coast.